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Wywiad z podsekretarz stanu w Ministerstwie Gospodarki
Hann¹ Trojanowsk¹

Redakcja: Od ponad roku jest Pani Minister pe³no-
mocnikiem rz¹du ds. polskiej energetyki j¹drowej. Czy
mog³aby Pani przybli¿yæ czytelnikom Przegl¹du Geolo-
gicznego obecn¹ sytuacjê i plany przygotowañ na najbli¿-
sze lata?

Minister Hanna Trojanowska: Intensywne dzia³ania

przygotowawcze zwi¹zane z wprowadzeniem energetyki

j¹drowej w Polsce realizowane s¹ zgodnie z obowi¹zu-

j¹cymi przepisami prawa miêdzynarodowego i zalecenia-

mi Miêdzynarodowej Agencji Energii Atomowej, a tak¿e

w oparciu o doœwiadczenia krajów, które z sukcesem i przy

spo³ecznej akceptacji wdro¿y³y u siebie energetykê

j¹drow¹. W chwili obecnej pracujemy nad Programem

Energetyki J¹drowej dla Polski, którego celem bêdzie

okreœlenie optymalnego zakresu i tempa jej rozwoju oraz

okreœlenie zadañ administracji rz¹dowej i inwestora w

realizacji tego programu. Na podstawie opracowanego na

pocz¹tki roku modelu funkcjonowania energetyki j¹drowej

przygotowujemy obecnie za³o¿enia do pakietu 8 ustaw,

które bêd¹ regulowa³y sektor energetyki j¹drowej. Oprócz

regulacji umo¿liwiaj¹cych inwestycje energetyki j¹drowej

unowoczeœnimy i wzmocnimy te¿ istniej¹ce regulacje do-

tycz¹ce bezpieczeñstwa j¹drowego ochrony radiologicz-

nej. Przewidujemy m.in. tak¿e ustawê o gospodarce odpa-

dami promieniotwórczymi i wypalonym paliwem, tak¿e

regulacje zapewniaj¹ce gromadzenie funduszy na likwida-

cjê elektrowni po zakoñczeniu jej eksploatacji. Nad bezpie-

czeñstwem j¹drowym obiektów sektora i ochron¹

radiologiczn¹ czuwaæ bêdzie profesjonalny i kompetentny

dozór j¹drowy.

Red.: Jak widzi Pani rolê i zadania geologów w tym

programie?

Minister H. Trojanowska: Program energetyki j¹dro-

wej jest najwiêkszym wyzwaniem w historii polskiego ryn-

ku energii, ale tak¿e i w historii ca³ej powojennej go-

spodarki, w³aœnie poprzez swoj¹ interdyscyplinarnoœæ i

koniecznoœæ zapewnienia dalekowzrocznych rozwi¹zañ.

Wynika to z potrzeby spójnoœci i trwa³oœci jej rozwoju oraz

z przejêcia odpowiedzialnoœci i kontroli ryzyka zwi¹zanych

z t¹ technologi¹. I to w perspektywie stuleci. Rola geolo-

gów i stopieñ wykorzystania ich wiedzy w przygotowaniu i

realizacji programu s¹ naprawdê ogromne. Wymieniê tu

choæby koniecznoœæ zaanga¿owania ekspertów w procesie

wyboru lokalizacji obiektów j¹drowych. Mam na myœli nie

tylko lokalizowanie elektrowni j¹drowych, ale równie¿ i

obiektów przeznaczonych do docelowych rozwi¹zañ go-

spodarki wypalonym paliwem j¹drowym i odpadami pro-

mieniotwórczymi. Otwieraj¹c rozdzia³ energetyki j¹drowej

musimy odpowiedzieæ sobie na pytanie o zasadnoœæ i

mo¿liwoœæ wykorzystania istniej¹cych formacji geologicz-

nych do sk³adowania odpadów promieniotwórczych. I to

pytanie kierowane jest do geologów. Podobnie jak nastêp-

ne – o mo¿liwoœæ wykorzystania polskich z³ó¿ uranu. Jego

zidentyfikowane zasoby w naszym kraju OECD ocenia na

ponad 105 tys. ton o zawartoœci uranu w rudzie od 230 do

1100 ppm.

Red.: Czy posiadanie z³ó¿ uranu jest niezbêdnym ele-

mentem budowy programu j¹drowego?

Minister H. Trojanowska: Z pewnoœci¹ nie jest. Uran
wydobywany jest na œwiecie w wielu krajach o stabilnej
sytuacji politycznej, m.in. Australii, USA, RPA czy w
Kanadzie. Nie grozi nam wiêc uzale¿nienie od jednego
producenta. Warto te¿ pamiêtaæ, ¿e zgromadzenie w kraju
rocznego, a nawet 10-letniego zapasu paliwa j¹drowego
dla elektrowni jest technicznie proste, w przeciwieñstwie
do mo¿liwoœci zgromadzenia zapasu jakichkolwiek innych
paliw na 10 lat, a nawet na 1 rok. Chocia¿by wêgla potrzeba
75 tys. razy wiêcej ni¿ paliwa uranowego. Tak wiêc do jed-
nej elektrowni j¹drowej o mocy 1000 MWe roczny zapas
paliwa (20–24 t) przywozi jedna ciê¿arówka. Do przywozu
2,5 mln ton wêgla do elektrowni konwencjonalnej potrzeba
by³oby 100 tys. ciê¿arówek. Ponadto, wystêpuj¹cy na
œwiecie uran jest relatywnie tani, tak wiêc rozpoznaniu z³ó¿
uranu w kraju powinna towarzyszyæ tak¿e ocena zasadno-
œci ekonomicznej ich eksploatacji.

Ci¹g dalszy wywiadu na str. 641



Wywiad z podsekretarz stanu w Ministerstwie Gospodarki
Hann¹ Trojanowsk¹ (ci¹g dalszy ze str. 638)

Red.: Powiedzia³a Pani o odleg³ej przysz³oœci, kiedy

bêdziemy potrzebowali miejsc w strukturach geologicz-

nych do sk³adowania odpadów, ale przeciwnicy energetyki

j¹drowej mówi¹, ¿e ju¿ dziœ na pocz¹tku budowy programu

trzeba rozpoznaæ te mo¿liwoœci.

Minister H. Trojanowska: Uwa¿am, ¿e racjonalna,

bezpieczna i spo³ecznie akceptowana gospodarka wypalo-

nym paliwem i odpadami promieniotwórczymi jest jednym

z kluczowych elementów funkcjonowania energetyki j¹-

drowej. Nad wyborem najlepszych rozwi¹zañ w tym za-

kresie pracuje powo³any zarz¹dzeniem ministra gospodar-

ki Zespó³ do spraw opracowania Krajowego planu postê-

powania z odpadami promieniotwórczymi i wypalonym

paliwem j¹drowym. Chodzi przede wszystkim o rozstrzy-

gniêcie kwestii wyboru miêdzy zamkniêtym cyklem pa-

liwowym (z odzyskiem materia³ów rozszczepialnych) a cy-

klem paliwowym otwartym. W tym ostatnim wariancie do

sk³adowiska wypalonego paliwa trafia ca³e wypalone

paliwo zawieraj¹ce 96% materia³ów rozszczepialnych, a spa-

dek aktywnoœci jest powolny i wymaga utrzymania odpa-

dów w separacji od œrodowiska cz³owieka przez dziesi¹tki

tysiêcy lat. W cyklu zamkniêtym zaœ, po ostudzeniu wypa-

lonego paliwa przewozi siê je do zak³adu przerobu, tam

odzyskuje siê materia³y rozszczepialne (które mog¹ byæ

ponownie wykorzystane w paliwie). I tylko prawdziwe

odpady nie nadaj¹ce siê do rozszczepienia usuwa siê do

ostatecznego sk³adowania. Niezale¿nie jednak od opraco-

wywania planu, Ministerstwo Gospodarki, w zwi¹zku z

prawie ca³kowitym zape³nieniem obecnie eksploatowane-

go sk³adowiska w Ró¿anie, realizuje dzia³ania maj¹ce na

celu ustalenie lokalizacji nowego sk³adowiska odpadów

promieniotwórczych nisko- i œrednioaktywnych. Zak³ada-

my, ¿e eksploatacja takiego sk³adowiska powinna roz-

pocz¹æ siê w 2018 r. Zgodnie z doœwiadczeniami innych

krajów, wskazanie lokalizacji sk³adowania wypalonego

paliwa j¹drowego bez przerobu w g³êbokich warstwach

geologicznych bêdzie potrzebne najwczeœniej po 30 latach

od uruchomienia elektrowni j¹drowej, czyli w przypadku

Polski po roku 2050. Szczegó³owy harmonogram postêpo-

wania zostanie przedstawiony w Krajowym planie postê-

powania z odpadami promieniotwórczymi i wypalonym

paliwem j¹drowym.

Red.: Z Pani s³ów wynika, ¿e uwa¿a Pani podobnie jak

minister H.J. Jezierski (Prz. Geol., 57: 266), ¿e decyzja o

wdro¿eniu energetyki j¹drowej jest wyzwaniem zawodo-

wym dla polskich geologów.

Minister H Trojanowska: W pe³ni zgadzam siê z tym

twierdzeniem. Energia j¹drowa staje siê jednym z najbar-

dziej po¿¹danych Ÿróde³ wytwarzania, tak¿e w œwietle

obecnej europejskiej polityki klimatycznej. Polska, podej-

muj¹c decyzjê o wyborze technologii j¹drowej, kierowaæ

siê bêdzie koniecznoœci¹ spe³nienia rygorystycznych stan-

dardów bezpieczeñstwa j¹drowego i ochrony fizycznej

obiektów j¹drowych. Dla geologów oznacza to wpisanie

siê w tworzenie nowej, wysokiej kultury bezpieczeñstwa

obiektów energetyki j¹drowej w Polsce od etapu ich loka-

lizacji po ostateczne rozwi¹zania gospodarki wypalonym

paliwem i odpadami promieniotwórczymi.

Red.: Dziêkujemy za rozmowê.
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Ryc. 1. Minister Hanna Trojanowska wraz z polsk¹ delegacj¹ na budowie elektrowni atomowej Olkiluoto (Finlandia) z przedsta-
wicielami polskich firm buduj¹cych tê elektrowniê. �ród³o: Ministerstwo Gospodarki
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